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Kurzfassung

Die ober-jurassischen Fundstellen Grube Guimarota (Kimmeridgium) und Porto Dinheiro

(Ober-Kimmeridgium/Unter-Tithonium) in Zentralportugal enthalten das albanerpetontide

Amphib Celtedens guimarotae sp. nov.

Die ostspanische Lokalität Uña (Ober-Barrêmium) liefert das Taxon Albanerpeton krebsi sp.

nov. und den ersten Fund von Celtedens megacephalus außerhalb der Typus-Lokalität

Pietraroia (Albium) in Süditalien.

Knochenfunde aus dem Randecker Maar (Unter-/Mittel-Miozän) und Petersbuch 2 (Unter-

Miozän) bilden den ersten gesicherten Nachweis von Albanerpeton inexpectatum aus dem

Neogen von Süddeutschland.

Morphometrische Messungen zeigen unterschiedliche Wachstumstrends bei den einzelnen

Kieferelementen von Celtedens guimarotae sp. nov. aus Guimarota und von Albanerpeton

inexpectatum aus Petersbuch 2, die diagnostisch für die jeweilige Gattung bzw. Art sein

könnten. Die verschiedenen r-Werte der für die beiden Taxa ermittelten Wachstums-

trendlinien könnten ebenfalls gattungs- bzw. artspezifisch sein.

Eine kladistische Analyse der intra-familiären Beziehungen der Albanerpetontiden belegt die

Monophylie von Celtedens und Albanerpeton. Diese beiden Gattungen bilden die Unter-

Familie Albanerpetontinae nov., die Schwestergruppe des „ursprünglichen“ Kirtlington-

Taxons.

Vergleiche der Schädelmorphologie der Albanerpetontiden mit der rezenter Salamander be-

stätigen die von mehreren Autoren vermutete subterrane Lebensweise der Albanerpetontiden.

Die Rekonstruktion der Paläobiogeographie der Albanerpetontiden führt zu verschiedenen

denkbaren Migrationsmodellen: 1.) Die Familie ist in Europa entstanden und hat sich von dort

auf einer der möglichen Routen nach Afrika, Asien und Nordamerika verbreitet. 2.) Der

Ursprung der Albanerpetontiden liegt in Afrika. Demzufolge sind andere Migrationswege in

Betracht zu ziehen.



Abstract

The Upper Jurassic localities Guimarota mine (Kimmeridgian) and Porto Dinheiro (Upper

Kimmeridgian/Lower Tithonian) in Central Portugal yield the albanerpetontid amphibian

Celtedens guimarotae sp. nov.

The locality Uña in Eastern Spain contains the albanerpetontid taxon Albanerpeton krebsi sp.

nov. and the first record of Celtedens megacephalus outside the type locality Pietraroia

(Albian) in Southern Italy.

Remains from the Randeck Maar (Lower/Middle Miocene) and from Petersbuch 2 (Lower

Miocene) represent the first reliable record of Albanerpeton inexpectatum in the Neogene of

Southern Germany.

Morphometric measurings of several jaw elements of Celtedens guimarotae sp. nov. from the

Guimarota mine and of Albanerpeton inexpectatum from Petersbuch 2 show different growth

tendencies, which might be diagnostic of the given genus resp. species. The distinct r-value of

the determined growth tendencies for both taxa might also be genus or species specific.

A cladistic analysis of the intra-family relationships of the albanerpetontids supports the

monophyly of Celtedens and Albanerpeton. Both genera constitute the subfamily

Albanerpetontinae nov., the sister group of the Kirtlington-Taxon.

Comparisons of the skull morphology of albanerpetontids with that of recent salamanders

confirm the widely held assumption of the albanerpetontids’ subterranean lifestyle.

The reconstruction of the albanerpetontid paleobiogeography results in different migration

models: 1.) The family originated in Europe, spreading to Africa, Asia and North America on

one of various possible routes. 2.) The albanerpetontids evolved in Africa, consequently using

other ways to emigrate.
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